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'nBaan moet een uitdaging in zich hebben. Ook 
als(bijna of zojuist) afgestudeerde bedrijfseconoom 
zult u zich ongetwijfeld in dat "statemen( kunrien 
vinden. De vraag is aileen: wat ziet u als uitdaging? 
Bezig zijn met de uitvoering van beleidszaken in dienst 
van een bepaald bedrijf? Of het behandelen van de 
meest uiteenlopende bedrijfseconomische zaken voor 
tal van relaties? Van representanten van multinatio- . 
nals tot het midden- en kJeinbedrijf, van overheden tot 
particulieren? 

't Laatste is het perspectief dat Moret & Limperg 
u biedt als u kiest voor een carriere in de accountancy. 
De moderne accountancy. Waarbij het analyseren en 
controleren van financi~le gegevens uiteraard centraal 
staat. Maar waarbij u in de taakuitoefening als advi
seur vele stappen verder gaat. 

Ondernemerszin en inzicht in bedrijfsbeleid 
geven de accountant van nu en morgen een belang
rijke rol in het beslissingsproces bij relaties rond inves- . 
teringen, kredieten, fusies en administratieve ontwik
kelingen - inclusief automatisering. Kortom een baan 
met een hoge moeilijkheidsfactor, maar tegelijkertijd 
eenuitdaging als u ambitieuze carriereplannen heeft. 

Moret & Limperg behoort tot de grote accoun
tantskantoren.'1pn ons land. Zij he . f! een hechte 
relatie met Moret Gudde. Brinkma . astingadviseurs 
en speciaal vobr het midden- en tJeinbedrijf met 

ACMA Accountants en Belastingconsulenten. Het aan
tal vestigingen bedraagt ruim 35, de totale organisatie 
telt meer dan 2.400 personen. En door het lidmaat
schap van Arthur Young International rei ken de 
contacten tot ver buiten de grenzen. 

Het is duidelijkdat uw mogelijkheden bij zo'n 
sterke organisatie groot zijn. U krijgt er aile gelegen
heid uw vaardigheden, ook die op het management
vlak, te ontwikkelen. En dank zij de internationale 
banden kunnen Moret -mensen in staat worden gesteld 
deel te nemefl aan cursussen in Europees verband. . 

Ais bednjfseconoom vindt u bij Moret & Limperg 
dan ook het ideale klimaat voor de postdoctorale 
accountantsstudie. 'n Studie die hand in hand gaat 
met de praktijkgerichte interne opleiding. Als de 
uitdaging u aanspreekt, moet ·u het 6alletje maar 
eens aan het rollen brengen. _ 

Schrijf of bel: Moret & Umperg Registeraccoun
tants, Centrale Personeelsafdeling, Postbus 1407, . 
3000 BK Rotterdam, telefo.on: 010~40}2518 (doorkies-
nummer). . ~ = . 

.' . 
Atcouritancy bir Moret &Limperg .. ~ wor academici die in de praktijk Wil~n'sl~~n 
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Redactioneel 
Reeds enkele dagen vraag ik mij afwaarom 66% van de Nederlandse bevolking zo' 
verschrikkelijk vrolijk loopt te wezen. Het antwoord schoot mij net te binnen. Het is 
precies die 66% van de bevolking die afgelopen woensdag heeft gestemd. Wat is na
melijk het geval!? Zij hebben allen gewonnen! Het CDA omdat het geen kamerverkie
zingen waren, de PvdA wint t.O.V. de PS-verkiezingen van '82, de VVD omdat ze niet 
meerverloren hadden dan voorspeld en klein-rechts en klein-links omdat ze echt ge
wonnen hebben. Wat leert deze wijze les ons? Als wij nu maar allemaal gaan stem
men voor de Universiteitsraad en de Faculteitsraad en als bovendien de verkiesbaren 
verklaringen voorbereiden die aile mogelijke uitslagen ornzetten in een overwinning, 
dan voorspel ik dat iedereen vanaf 27 april met een grote grijns op de Universiteit 
rondloopt. Mocht dit onverhoopt niet zo zijn, dan komt dat gewoon door de slechte 
lente. Zo, ik heb in ieder geval altijd gelijk. 
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INTERVIEW 

Gorbatsjov; een nieuw 
elan? 
De hervormingsplannen van Gorbats;ov staan momenteel bi;zonder in de 
belangstelling van de media. Ook binnen de faculteit worden de gebeurte
nissen nauwlettend gevolgd. Met name door Prof. Dr. M.J. Ellman, specia
list op het gebied van centraal geleide volkshuishoudingen. Hi; is werkzaam 
bi; de vakgroep Micro-economie. Wat denkt deze Kremlin-watcher van de 
hervormingsplannen? 

Begin februari gaf Prof. Dr Ellman een le
zing in de O.M.H.P. waar door het Oost
Europa Instituut een Gorbatsjov-dag was 
georganiseerd. Volgens hem zijn de her
vormingsplannen in een aantal punten sa
men te vatten. Naast economische hervor
mingen is er ook sprake van een 'anti
alcoholprogramma', 'discipline-campag
ne' en een 'arbeidsloosinkomen-campag
ne'. 

Hoe wordt volgens u de 'anti-alcohol
campagne' en de 'discipline-campagne' ont
vangen in Rusland? 

'Wat betreft de eerste moet u zich realise
reo dat de situatie bijzonder slecht was. 
Als gevolg van te veel W odka waren er veel 
problemen, zoals auto-ongelukken, ge
zinsproblemen en absente"isme. De maat
regel is echter niet zo popu1air want de 
mensen zijn gewend veel te kunnen drin
ken. Verge1ijkbaar is de 'discipline
campagne'. Deze houdt in dat je aanwezig 
moet zijn op de werkplek, niet informeel 
kunt babbelen en geen boodschappen on
der werktijd kunt doen. Ook geen populai
re maatregel, maar men is zich er van be
wust dat er iets moet veranderen.' 

Wat betreft de 'arbeidsloos-inkomen cam
pagne~ zljn hier speciale richtlijnen voor op
gesteld over wat wel en niet mag? 

'Bijna niets mag. Maar er is een nieuwe 
wet aangenomen met een he1e andere 
strekking. Die maakt het mogelijk een ver
gunning aan te vragen om bijvoorbeeld 
zelfgemaakte kleding te vekopen. Als je 
echter een vergunning' aanvraagt om ka-. 
mers te verhuren omdat je ruimte ove 
hebt, is de kans erg groot dat men zegt: 
'Dan woont ute groot gaat u maar verhui· 
zen.' In dat geval is het dus niet van posi
tieve invloed -op de woningnood in Mos
kou. 

Radicaal 
In hoeverre verschillen de hervormingen van 
Gorbatsjov van eerdere hervormingen in 
Rusland? 

4 

'Deze hervormingen zijn mijns inziens van 
vee1 groter belang dan die van 1965. Men 
heeft toen ook geprobeerd hervormingen 
door te voeren, maar dat mis1ukte.Na '69 
is de he Ie zaak weer teruggedraaid. De hui
dige hervormingen zijn vrij radicaa1, er 
komt nu een kleinschalige privesector en 
ook een echte cooperatieve sector. Ze zij 
echter weI minder radicaal dan de hervor
mingen in '21, onder Lenin en in '29 on
der Stalin. 
Eigenlijk kun je pas over lOa 15 jaar zeg
gen dat er wezenlijk iets veranderd is. Veel 
mensen zijn er niet van op de hoogte dat 
het huidige beleid in sommige opzichten 
heel centralistisch en traditioneel is'. 

Misschien is het zo dat men het beleid lang
zaam door wil voeren om te voorkomen dat 
er verwam·ng ontstaat bij de mensen, zoals in 
China het geval is. 

'Ik denk niet dat het huidige beleid het re
sultaat is van een bewuste tactiek. Er 
bestaat geen uitgewerkt plan waar steeds 
stukje bij beetje iets van wordt onthuld. 
Wat wij zien is de interactie tussen de plan
nen van het partijcentrum en de realiteit. 
Het is duidelijk dat er meer moeilijkheden 
zijn dan zij hadden verwacht. Gorbatsjov 
brengt dat ook duidelijk naar voren in zijn 
redes.' 

Democratie 
Gorbatsjov gebruikt in zijn grote rede in ja
nuari het woord 'democratie'. Is dit woord 
nieuw in het russisch politiek jargon? 

'Nee, zij hebben altijd al gepraat over de
mocratie. Wat nieuw is aan deze democra
.tisering is het element van verkiezingen 
voor bedrijfsleiders en bestuursfunctiona
rissen binnen de partij op plaatselijk ni
veau. 
Er was pas een verkiezing voor een plaatse
lijke partijfunctionaris, een belangrijke 
post in de Sovjet Unie. Wat echter .gebeur
de was dat de man die gekozen werd al bur
gemeester van die stad was. Het werd dus 
precies de man die~e kan verwachten en in 
feite is er sprake van een soort 'poppen-

kast'. ,-
Belangrijk is dat de man meer autoriteit 
krijgt als leider, hij is tens10tte gekozen. Ik 
zie deze verkiezingen dan ook meer als een 
soort legitimatie van de macht.' 

In Oost-Europa kennen ze het prijssysteem 
dat evenwicht brengt tussen vraag en aan 
bod niet. De vraag overtreft <faar het aanbod. 
Dit veroorzaakt lange rijen voor de winkels. 
Hoe wil men dit probleem aanpakken? 

'Er zijn misschien plannen voor prijs- en 
moneta ire hervormingen, deze zijn echter 
nog nie~ doorgevoerd. 
Om vraag en aanbod beter op elkaar af
gestemd te krijgen heeft men een aantal 
maatregelen genomen. Boerderijen (coope
raties) krijgen nu de mogelijkheid 30% van 
de plan-output zelf aan de markt te bren
gen. Daarnaast zijn er binen de landbouw
sector gezinscontracten ingevoerd. Men 
krijgt hierbij de verantwoordelijkheid over 
een produktietaak. Een gepensioneerde 
vrouw sluit bijvoorbeeld een contract met 
een bestuur, en krijgt toezicht over zes big
gen. Na zes maanden levert zij zes grote 
varkens af tegen een afgesproken prijs. Ze 
hoeft geen instrukties meer teontvangen 
betreffende de opvoeding.' 

Rivierenplan 
Kunt u iets meer vertellen over het investe
ringsbeleid? 

'Het investeringsbeleid is een erg belang
rijk aspect van het beleid Gorbatsjov. Hij 
kwam aan de macht na een periode van da-
1ende investeringen als gevolg van een ga
daalde groeivoetvoor dehele economie. 
Een primair punt is de investeringen te 
verhogen, met name' in d~ machinebouw
sector (robots, computers e.d.). Daarnaast 
moet ook de effectiviteit van de investerin
gen omhoog. Een voorbeeld daarvan is dat 
Gorbatsjov een einde heeft gemaakt aan 
het bekende plan de loop van de rivieren te 
veranderen. Deze lopen nu van Zuid naar 
Noord, en het plan wa&'ze te verieggen van 
Noord naar Zuid. Het rendement was ech
ter zo laagop deze investefing dat Gorbats
JOY het heeft geschrapt. Ook op het gebied 
van de buitenlandse handel zijnverande
ringen waar te nemen. Er vindt een dec en
tra1isatie plaats, waarbij een aantal econo
mische eenheden rechten krijgen binnen 
een bepaald gebied. Binnen dit kader on
staat er ruimte VOOf joint-ventures met 
Westerse ·be,drijven.' 

U zegt dus dat het rivierenplan door toedoen 
van Gorbatsjov is geschrapt. Nu zijn er 
'Kremlin-watchers' die daar heel anders over 
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... INTERVIEW 

denken. Zij ge/oven dat Mt plan niet door
ging omdat de tegemtand uit Mt fJo/k erg 
groot was. De inte/ligentia spulde hierin wl
gem Mn een belangrijlu rol. 

'lk denk dat de media in bet Westen erg 
eenzijdig is. Rusland is Diet Gorbatsjov, 
maar een land met 270 miljoen mensen. 
Het invoeren van 2/3 ploegdiensten is voor 
de Russen bijvoorbeeld een belangrijke 
zaak. Niemand is er namelijk in geinteres
seerd 's nacbts te werken. Hierover beb ik 
Diets gelezen in de nederlandse media, 
zo'n aspect mjgt dus minimaJe publiciteit, 
maar voor de Russische bevolking is bet 
realiteit. 

voor zijn beleid binen de partij en binnen 
de maatschappi;. Er is ontevredenheid 
maar Gorbats;ov kan dreigen met opstap
pen omdat er een algemeen gevoel is ont
staan dat hij de leider is die beslissingen 
kan en durft te nemen. De Sovjet U Die is 
een groot gecentraliseerd land en er moet 
iemand zijo die uiteindelijk verantwoorde
lijk is over bet beleid. 

'Ten eerste werd het rivierenproject geas
socieerd met de namen Brezjnev en Tsjer
nenko, iets wat in de huidige atmosfeer van 
Moskou Diet als positief wordt ervaren. 
Het project kwam ook voornamelijk de 
Iandbouw in Centtaal Azie ten goede en 
werd gesteund door de oude machthebbers 
daar. Zij zijn nu dood ofzitten in de gevan-

Veel intellectuelen en kunstenaars mjgen 
meer vrijheid zich te uiten. Hier is vee! 
over geschreven. Het is voor hun van 
groat belang maar bet is minder van be
lang voor de rest van de mensen. 
Hetzelfde geldt voor de loonhervonning, 
wordt er meer gepresteerd dan mjgt men 
meer betaald. V oor sommige mensen is dit 
helemaal Diet voordelig, zij bebben altijd 
middelmatig gewerkt en zijn Diet begaan 
met bun werk.' 

Gorbatsjov komt na een periode waarin 
drie leiders snel na elkaar zijn doodgegaan, 
dit werkt .in zijo voordeel. Dit was ook een 
periode van economische stagna tie en veel 
maatschappelijke kwalen; corruptie, 
dranbnisbruik e.d. Daar is vee! over gepu
bliceerd en dit versterkt zijo positie . • genis. Tenslotte heben economen aange

'toond dat het plan absurd is gezien de lage 
rendementen. 

Het beleid van Gorbatsjov is radicaal, 
maar er wordt al vanaf de jaren vijftig door 
economen en intellectuelen gesproken 
over hervormingen. 

Ben rol toekennen aan de tegenstand van 
het volk geeft een overdreven beeld van 
hun invloed op het openbare beleid in de 
Sovjet U nie.' 

Gorbatsjov heeft zich hun beleid eigen ge
maakt en is bereid het door te voeren op 
een radicale manier.' • 

AftrecIen 
. U bent fJrij sceptisclt over GorbatsjOf}, terfJJij/ 
flUl mensen hem zien aJs de man van veran
dering. Ook in Mt buitenland wint h,j" flU/ 
sympathie. 

GorbatsjOf} /wIt gedreigd al Ie treden aJs de 
partijtop zijn plannen niet aanvaardt, flXlt 
denkt u hiervan? 

'Het is duidelijk dat er geen 100% steun is 

Met dank aan drs. E. Dirksen. 

Liset van Doorn 
Marken Janssen Groesheek 

L 

J 
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De SEF is meer dan een winkeltje 
De SEF staat onder het gros van de studenten aileen bekend als een or
ganlsatle die studleboeken levert en syllabi en dergellJke verkoopt. Daar 
dlt een bekende actlvltelt van de SEF Is, behoeft deze actlvltelt geen ·. 
verdere toellchtlng. Minder bekend Is dat de SEF subslcUe verleent aan 
andere instantles en/of studenten om bljvoorbeeld 18zlngen of studlerei· 
zen te kunnen organlseren. Deze laatste worden wellswaar door diver· 
selnstantles blnnen de facultelt georganlseerd maar het kan wei eens 
leuk zlJn om zelf eens blj de organlsatle betrokken te zijn. Helaas zljn de ' 
IIquide middelen vaak een knelpunt zodat het slechts blj hersenschlmm· 
men blljft. Om nu te zorgen dat het blj zo'n actlvltelt nlet aileen blj 
ideeen bllJft maar ookdaadwerkelljk van de grond komt, zoals bljvoor· 
beeld de lezlngencyclus van Dwerg (Arbeld en arbeldsethos), heeft de. 
SEF slnds januari 1985 een potje gecreeerd, genaamd Stimulerlng Stu· 
dentenactlvlteiten (SSA), waarblj het bestuur van de SEF aan de hand 
van een aantal criteria bekljkt of een aanvraag in aanmerklng komt'Voor 
een subs Idle. 
In verband met de rulmte worden de criteria hler nlet besproken Ik ver· 
wljs je daarvoor naar het reglement van de SSA die blj de SEF te verkrij· 
gen is. Hieronder wordt In vogelvlucht de werkwijze beschreven. Je kunt 
een subsidle a8flvraag blj het bestuur Indlenen waarin staat wat je wilt 
gaan doen. Ge .~t is wei een speclflcatie van de uit te geven bedra· 
gen en de te getirulken faciliteiten In de begrotlng op te nemen. 
Als je nu geweldlge Ideeen voelt komen opborrelen, onderdruk deze dan 
nlet maar bekijk of het mogelijk is deze Ideeen ult te werken~ Mocht je 
dan nog steeds enthousiast ziJn en je denkt dat je het kan organlseren, 
schroom dan niet zo'n subs Idle aanvraag bij het bestuur van de SEF te 
deponeren. 
Mocht je nadat je dit s.tuk gelezen hebt nog vragen hebben, dan kun je 
deze vragen spuien aan de SEF·balie (kr. 2368) die dagelijks geopend is 
van 11.00 . 15;90 uur of tljdens de ~rrel . Leden van het bestuUf zullen je 
graag te woord staan .. 

Ying Lan Man 



BEDRI FS
De U nilever financieel-economische manager 
heeft een zeer veelzijdige functie. Hij is niet 
aileen verantwoordelijk voor management-en 
financial accounting, maar ook het beleid 
ten aanzien van inkoop, logistiek en business 
systems behoort veelal tot zijn taakgebied . 

EISEN 

ECONO 
MV 

E N 
Voor startfuncties in de financieel-econo
mische sector heeft Unilever momenteel 
plaats voor jonge academici die aan de 
volgende eisen voldoen: 
• een doctoraal bedrijfseconomie 

Unilever is een zeer succesvol internationaal opererend 
concern met tal van werkmaatschappijen in Nederland. 
Dankzij een sterk doorgevoerde decentralisatie bezitten 
. deze ee-ngrote mate van au . r ._0 mie en geven daardoor hun 
managers de nodige vrijheie en zelfstandigheid. 

Unilever biedt bedrijfseconomen door de grote ver
scheidenheielaan werkmaatschappijen en centrale 
diensten interessante mogelijkheden voor een financieel
economische carriere . 

-,. 

(bij voorkeur administratieve organisatie, kos
ten en winst, boekhouden en belastingrecht) 
• een sterke persoonlijkheid. goede communi
catieve eigenschappen • een flexibele geest 
• het vermogen om in teamverband te functio
neren .leidinggevende capaciteiten. 

TRAINING EN BEGELEIDING 
U w loopbaan bij U nilever wordt vanaf de eerste 
dag zorgvuldig begeleid. Door training-on-the
job en door interne en externe, korte en 
langere trainingen wordt u gedurende uw loop
baan steeds op de volgende stap in uw carriere 
voorbereid. 

Het volgen van de post-doctorale studies 
voor accountant of controller behoort even
eens tot de mogelijkheden. 

STARTFUNCTIES EN VERDER 
Unilever biedt jonge bedrijfseconomen vele 
startmogelijkheden zowel bij werkmaatschap
pijen als op het hoofdkantoQr. Het tempo 
van functiewisseling in de eerste j1lren is hoog 
en het werk gevarieerd_ 

Indien wordt voldaan aan.de zware 
U nilever managementeisen, bestaan er ruime 
carrieremogelijkheden. In Nederland, maar 
ook in het buitenlanch-

BELANGSTELUNG? -
Hebt u interesse en beantwoordt u aan het 
geschetste profiel, dan willen wij graag met 
u kennismaken. Richt uw sollicitatiebrief met 
curriculum vitae aan Ir. RH.W Wesselink, 
Aigemene Personeelszaken Nederland, 
Sectie Management Development, Nederland
se Unilever Bedrijven BV, Museumpark 1, 
3015 CB Rotterdam. Of bel: 010-4644256. 

[U]J UNIIFIER 
L-----____________ 'N WERELDVAN MOGEUJKHEDEN 



Het NCD Congres 
Rinnooy Kan als bestuurder van de Pakhoed denktank 

Bedrijfsleven en universiteit als hot-topic 
. -

Mgelopen 18 februari organiseerde het NCD - nederlands centrum voor di
recteuren en commissarissen Amsterdam - en klaagdag voor het nederland
se bedrijfsleven. Die dag had tot doel de partijen, bedrijfsleven en universi
teit, van hun wederzijdse frustraties op de hoogte te brengen. 
Kortom een dag vol modder gooien, grapjes die niet grappig waren en 
gloedvolle betogen hoe de toekomst er uit zou moeten zien. 
Minister Deetman lag met griep ep bed, maar omdat hij al drie dagen ziek 
was, was het beleidsmatig verantwoord dat hij vervangen werd door drs. 
L.E.H. Vredevoogd, plaatsvervangend directeur generaal hoger onderwijs 
en wetenschappen. 
Na de heer Vredevoogd volgde een stoet van deskundigen, waarvan maar 
een enkele een cursus spreken in het openbaar had gevolgd. Het probleem 
waarover zij zich bogen was hoe vraag en aanbod van academici op elkaar 
af te stemmen. De discrepantie van vraag en aanbod komt niet zozeer voort 
uit het aantal studenten alswel de verschillende kennisgebieden waaruit zij 
atkomstig zijn. In het bedrijfsleven bestaat gr~te behoefte aan generalisten 
dat wit zeggen mensen die atkomstig zijn uit de studierichtingen economie 
en bedrijfskunde. Rechten is ook een algemene studie maar te weinig ecoilo
misch onderlegd, ter illustratie er waren in 1986 1750 werkloze juristen, 600 
werkloze economen en 50 werkloze bedrijfskundigen. 
Deze voorkeur voor bedrijfskundigen en economen werd door de afgevaar
digden van de universiteiten veroordeeld; zij vonden dat niet zo zeer de 
practische kennis belangrijk is, maar eerder de aangeleerde manier van 
denken. 
Dat bedrijfsleven en universiteit het niet geheel met elkaar oneens waren 
zal blijken uit het onderstaand verhaal. 

Deetman constructief of destructief 
De heer Vredevoogd opende de reeks van 
toespraken. Hij las de toespraak van de mi
nister voor. Het verhaal begon met een 
aantal sterke staaltjes van het aanpassend 
vermogen van de universiteiten aan hun 
omgeving uit het verleden. Hieruit moest 
dan geconc1udeerd worden dat dit de uni
versiteiten nu ook niet in de steek zou la
ten. Zodat een oplossing van de problemen 
in het verschiet lag. Gelukkig maar! 
Echter, welke eisen stelde het bedrijfsle
yen nu precies aan de universiteiten? In 
1985 heeft er een onderzoek naar die eisen 
onder de afnemers van Rotterdamse be
drijfseconomen plaatsgevonden. Daaruit is 

het Hoger Onderwijs 'an sich' geen enkele 
bijdrage aan de persoonlijkheidsvorming 
leverde. Tenslotte had het onderwijs ook 
tot doel de student te 'leren denken'. Naar 
het oordeel van de minister ook een vorm 
van persoonlijkheidsvorming. 
De nadruk op de vorrning van de persoon
lijkheid maakt meer aandacht van de do
cent voor de individuele student noodzake-

. lijk. De heer Deetman denkt dit met de 
verdere invoering van de computer in het 
onderwijs te bereiken. Waarom is niet dui
delijk, misschien moet de computer als 
substituut van de docent worden gezien. 

gebleken dat persoonlijkheidsvorming, en Hoe denkt de minister dat de universitei
het aanleren van socia Ie en contactuele ten op de wensen van het bedrijfsleven in 
vaardigheden als de doelen voor het uni- kunnen spelen? Hij pleit voor samehwer
versitair onderwijs worden gezien. Deze king tussen beide partijen en denkt dat het 
eisen zullen in de toespraken van volgen ~. goed is dat de universiteiten marktgerich-
sprekers regelmatig naar voren komen. - ter gaan denken. Ze moeten echter geen 

J,- marktvolger worden maar zelf richting 
HO«!" moeten de universiteiten nu op deze blijven geven. 
eisen inspelen? Volgens de minister is het Hoe de samenwerking er precies uit moet 
vaak moeilijk ze expliciet op te nemen in gaan zien blijft onduidelijk. Hij denln een 
het onderwijspakket. De persoonlijkeids- duw in de goede richting gegeven te heb
vorming en de gewenste socia Ie en contac- ben met de invoer van de tweefasenstuc
tuele vaardigheden zouden uit de universi- tuur, de operatie taakverdeling en concen
taire cultuur moeten voortvloeien. Dinr.il- tratie en de select~ve krimp en groei. Alle 
de vol gens de minister nog niet zeggen dat maatregelen, die door de universiteiten en 
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zoals zal blijken ook door het bedrijfsle
yen, eerder worden gekwalificeerd als een 
afbraak van de universitaire 'cultuur' en 
een verlaging van het niveau. Is dat nu de 
constructieve bijdrage van de heer Deet
man? 

De Amerikaanse deskundige 
De eerste buitenlandse spreker van de 
NCD-dag was G.A. Wilt see, die zichzelf 
zeer amusam introduceerde: hij veront
schuldigde zich, hoewel hij nederlandse 
voorouders heeft, geen nederlands te spre
ken, mister Wiltsee was very American, in
deed. Ondanks dit Texaans aandoende ac
cent was Wiltsee goed te volgen, hetgeen 
mede werd bevorderd door de heldere in
deling van zijn betoog. 
Hij had zij verhaal opgedeeld in vijf pun
ten. 
Ais eerste punt sneed hij aan dat de execu
tive education (wij zullen deze term blijven 
gebruiken omdat hij de lading goed dektJ het 
betekent zoveel als onderwijs voor het kader 
van hoog tot laag in de hierarchie) in de Ver
enigde Staten groot en groeiende is. In cij
fers: het afgelopen jaar boden meer dan 50 
business schools in totaal 180 executive 
education programma's aan van langer dan 
een week voor meer dan 12.000 deelne
mers. Het aamal scholen dat zulke pro
gramma's aanbiedt is met 20% in de afge
lopen 4 jaar gestegen. In datzelfde aantal 
jaren steeg het aantal deelnemers met 50%. 
Punt 2; het gbied van executive education 
is complex: er is,een troot f1anbod van ver
schillende programma's. Niet alleen uni
versiteiten maar ook andere organisaties, 
waaronder een tijdschrift bieden dat soort 
cursussen aan. Grote bedrijven als IBM en 
GM hebben hun eigen trainingscentra. 
Ondanks al deze opleidingen, maakt Wilt
see de volgende losse opmerking: 'We can 
all believe that most learning of executive 
development occurs ori the job through a 
variety of different experiences.' 
Ten derde vertelt Wiltsee dat het werkelij
ke lesgeven maar door een beperkt aantal 
mensen wordt gedaan. De docenten van 
Universiteiten die zich bezig houden met 
executive education worden ingehuurd 
door grote bedrijveri. Deze docenten zijn -
in economische tennen te spreken - een 
schaars goed. . 
Als vierde punt komt aan deorde de ver
schillende business schools in de Verenig
de Staten, die scholen hebben ook verschil
lend! ~rategieen met betrekking tot execu
tive education. In de V.S. heb je een schei-
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Heeft u 
interesse in 
financieel management? 

Denk dan ook eens aan Shell ... 
Waarom? 
Omdat de Koninklijke/Shell Groep van maatschap
pijen erg groot is, hoe je het ook bekijkt. De omzet, 
winst, activa en cash-flow zijn enorm en de geo
grafische spreiding is groter dan die van welke 
andere onderneming ook. 

Decentrale-structuur 
Shell-maatschappijen hebben een grote mate van 
autonomie dank zij een verregaande decentralisa
tie van verantwoordelijkheden. Door middel van 
regelmatige jobrotatie zal men in verschillende van 
deze maaischappijen in binnen- en buitenland 
werkzaam zijn. 

M eedenken over beleid 
Financien heeft door de aard van de functie te 
maken met aile bedrijfssectoren. zoals olie. aard
gas, chemie en kolen. Onze financiele managers 
leveren een actieve bijdrage in het gezamenlijke 
beslissingsproces binnen het managementteam. 
Zo'n team kan bestaan uit ingenieurs. commer
ciel~ mensen en managers uit andere disciplines. 
De financiele manager h ~ zich dus bezig met 
strategische besluitvormiQg 6p topniveau. 

I nformatie voor management 
Financien verschaft het management de bestuur
lijke informatie, die van groot belang is voor de 
besluitvorming op topniveau; daartoe worden infor
matiesystemen ontwikkeld en geimplementeerd. 

De extra dimensie 
De activiteiten waarmee we ons bij Shell bezig
houden zijn vaak van vitaal belang voor de locale 
economie. Di! betekent dat men te maken i<rijgt 
met overheden, centrale en commerciele bankei\ 
belastingdiensten en vele anderen buiten het 
bedrijf. 
T enslotte moeten managers in staat zijn good met 
mensen om te gaan van verschillende nationali-
teiten en culturen. Daarbij moet rekening worden 
gehouden met de verschillende aspiraties en 
mogelijkheden van mensen. . • -

Ais hetgeen we hierboven -summier- vertelden 
over het werken in de financiele organisatie van ' 
Shell. u aanspreekt en u in de laatste fase van 
uw economie of bedrijfskunde studie bent aan
gekomen. vraag dan een sollicitatieformulier 
aan bij: 
Shellinternationale Petroleum Maatschappij B.v.. 
afdeling PNEH/13. 

Een belangrijk a3pect hierbTj is dat hij (of zij!) 
meewerkt aan de formulering van de onder
nemingsdoelstellingen en aan de realisatie 
daarvan. . . 

Postbus 162.2501 AN Den Haag. @ telefoon 070-772226 

SheD Internationale Pettoleum 
Maa .... appij BV 

Carel van Bylandtlaan 30. Den Haag. 
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ding tussen universiteiten in regionaal en 
nationaal. Daarbij is een verse hi I in parti
culier geijnancierd, door kerk of staat gefi
nancierd. De 'leading business schools' in 
de V.S. zijn particuliere scholen, waarom 
dat zo is wordt door Wilt see niet verteld. 
Hoe beter de mensen denken dat je bent, 
hoe meer geld er in hetlaadje komt. De do
centen die goed in de markt liggen worden 
door hun school enigszins beperkt in het 
buiten de school lesgeven. 
De vijfde en laatste constatering die Wilt
see heeft gemaakt is dat de executive edu
cation een conflict veroorzaakt tussen de 
doelstellingen van de school en de doelstel
lingen van de bedrijven. Dit conflict ont
staat door verschillende factoren; de do
cexiten willen eigen initiatief nemen, zij 
worden niet gedreven door een markt. Zij 
willen wat leren vIm hun eigen executive · 
education programma's. De programma's 
en de resultaten daarvan zijn verbonden 
aan onderzoek . . Dit alles in tegenstelling 
tot bedrijven. Deze laatste willen een 
kosten-baten analyse van de opleidingen. 
Ze zijn meer geinteresseerd in training dan 
het algemene onderwijs. Om dit conflict 
op te lossen vinden er onderhandelingen 
plaats. 

De conclusie van Wiltsee: Executive edu
cation in de V.S. is groot, groeiend en com
plex, afhankelijk van schaarse bronnen en 
ongecoordineerd. Dat zou in de toekomst 
wei eens erger kunen worden. 'It (executi
ve education) will not be manageable. It 
might not be very scientific'. 

Rector magnefiek 
Na de heer Wiltsee was het de beurt aan de 
heer Rinnooy Kan, rector magnificus :lan 
de Erasmusuniversiteit. Zijn betoog was 

. even helder als verfrissend. Met een water
val vankwinkslagen en steken richting mi
nister Brinkman en bedrijfsleven wist hij 
zijn gehoor in de ban te houden. het ver
haal vertoonde overeenkomsten met dat 
van de minister maar was concreter en har
der ten opzichte yah het bedrijfsleven. 
Hij begon zijn betoog met kritiek op het 
bedrijfsleven. Zij zouden de situatie in de 
Verenigde Staten te zeer ophemelen en te 
weinig moeite doen om de nederlandse si
tuatie teverbeteren. Ais het al het geval was 
dat de situatie in Amerika beter zou zijn, 
dan was dat me de te danken aan de grote 
hoeveelheid aandacht en geld dat het be
drijfsleven daar aan de universiteiten 
besteeedde. In Nederland was hier geen 
sprake van en leek eerder het omgekee e 
het geval. Als voorbeeld noemde hij E..ak
ho~ die subsidie toekende aan een buiten
lapdse onderwijsinstelling in plaats van 
aan een nederlandse. 
Een ander punt van kritiek was dat het 
blindelings kopieren van de amerikaanse 
situatie in Europa tot brokken zou leiden. 
Hiermee citeerde hij een uitspraak van de 
president van Harvard, de heer ~erek 
Bok. 
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Na deze bliksemaanval op de opstelling 
van het nederlandse bedrijfsleven begon 
hij de bruikbaarheid van de nederlandse 
academici in dit bedrijfsleven te bespre
ken. Ais het grootste voordeel van acade
mici, mits ie participeerden, noemde hij 
hun flexibiliteit. Hij bedoelde daarmee dat 
ze geleerd hebben zich aan te kunnen pas
sen aan de steeds snellere wisseling van 
kennisregimes. Hiermee zat hij op de lijn 
van de heer Deetman die het aanleren van 
bepaalde 'manier van denken' als de voor
naamste doelstelling van een universitaire 
opleiding zag. 
Deze flexibiliteit geeft academici ook een 
voorsprong op HBO'ers. HBO'ers hebben 
een hoop praktische kennis geleerd die na 
verloop van een paar jaar weer is verou
derd. Zij missen dan de capaciteiten om 
zich de nieuwe kennis eigen te maken om
dat zij nooit geleerd hebben hoe dit te 
doen. 
Speciale aandacht voor bedrijfseconomen 
en bedrijfskundigen is in de ogen van de 
heer Rinnooy Kan dan ook overbodig. De 
hQeveelheid praktische kennis doet niet ter 
zake, dat doet aileen de geleerde flexibili
teit. 
Echter, niet aile kritiek van het bedrijfsle
yen op de uriiversiteiten werd door hem 
onterecht gevonden. Hij pleitte dan ook 
voor de oprichting van een adviesorgaan 
waarin be ide partijen zitting hebben. Doel 
van de oprichting is de kwaliteitsbewaking 
van het niveau van de aeademici. Deze ge
daehte troffen we ook aan bij de heer 
Kamp, een van de latere sprekers. 
Net als de heer Deetman is de heer Rin
nooy Kan sterk voor samenwerking. Hij 
verweet de minister eehter wei van alles te 
willen maar er geen geld voor over te heb
ben. De samenwerking kan plaatsvinden 
op verschillende manieren. Hij noemde 
het geven van naervaringsonderwijs door 
de universitdten, kennisoverdracht van. 
het bedrijfsleven naar universiteit (gastcol
leges), en het doen van gezamelijk onder
zoek. Dit alles echter wei onder strikte af
spraken zodat een goede verdeling van de 
lasten en lusten gegarandeerd is. Bij dit 
pleidooi voor vergaande samenwerking 
stelde hij net als de minister van onderwijs 
we! de voorwaarde dat het fundamenteel 
wetenschapelijk onderzoek gehandhaaf 
blijft. 
In het laatste deel van zijn betoog gaf hij 
antwoord op de vraag of de universiteiten 
marktgerichter moeten gaan denken. Hij 
was van mening dat de universiteiten dit 
aIlang deden. Daar ze echter op zovee! ver
schiIlende markten hetzij als vrager (bij
voorbeeld naar wetenschappelijk perso
neel) hetzij als aanbieder (bijvoorbeeld van 
afgestudeerden) optreden is het probleem 
het juiste evenwicht tussen al die marktpo
sities te vinden. 
Ook de heer Rinnooy Kan ziet als oplos
sing van het probleem een goed overleg en 
samenwerking tussen be ide partijen. Hij 
eist van het .be(frijfsleven dan wei een rea-

listische kijk op de problemen en duidelijk 
geformuleerde wensen. 

De Belgische deskundige 
Als een dominee die op de kansel stond, 
oreerde de heer Andre van Beylen, adjunct 
afgevaardigd beheerder Stichting In
dustrie en U niversiteit, over de relaties 
tussen onderwijs en industrie. Hij betoog
de vol yuur dat -in ieder geval in Belgie- de 
vertegenwoordigers van de twee olie en 
water zijn: 'ze moeten voortdurend weer· 
gemengd worden, ze bezitten een natuur
lijke neiging om uit elkaar te gaan.' 
Het was maar al te goed dat de lezing van 
Van Beylen op papier stond, want anders 
was zijn speech niet te begrijpen geweest. 
Nu kunnen we achteraf eonstateren dat 
ziin verhaal uit een aanta! tijdsperiodes 
bestond; de geschiedenis en ontwikkeling 
van de Stiehting Industrie en Universiteit. 
In vogelvlueht: 1956, de Stichting houdt 
zich bezig met de vervolmaldng van onder
nemingsleiders want 'de kaderleden, de 
ondernemers en de werknemers van mor
gen zijn vandaag merendeels studenten.' 
Het jaar 1970 wordt gekenmerkt door ex
pansie: 'het objectiefbestond in de verster
king van de kwaliteit van het onderwijs en 
van het onderzoek in management in de 
belgische universiteiten'. Er ontstonden 
doctoraal en post-doctoraal programma's, 
praktijkgericht en wetenschappelijk van 
hoog niveau. 
Hieruit blijkt wei dat de Belgen ons voor
gingen in het verzirinen van ideeen om be
drijfsleven en universiteit beter op elkaar 
te laten aansluiten. 
Maar 1980 wordt het jaar van bezinning 
en herziening van de aetie. De nieuwe 
doelstelling zou voortaan bestaan in de 
'systematische' organisatie van de perma
nente vorming van directieleden en kader
leden in 'aIle' met de onderneming ver
wante disciplines. 
Een laatste pUnt dat wij uit de lezing van -
Van Beylen willen halen -omdat het een 
term is die we nog vaak zullen 
tegenkomen-. is het 'Human Recources 
Management' met de toevoeging van Van 
Beylen 1987-1990. 
Het heefi te maken met een onder
zoeksprogr~mma met als doelstelling 'te 
komen tot een 5etere kennis van wat er in 
de belgische bedrijven gebeurd op het ge
bied van Human recources management 
en tot het formuleren van zinvolle en op de 
praktijk gerichte aanbevelingen ter zake'. 
Ook hierbij is er vol gens Van Beylen een 
nauwe samenwerking tussen bedrijven en 
de onderzoeksploegen noodzakelijk. Zou 
het door deze organisatie Stichting 
Industrie-Universiteit ·nu echt beter gaan 
met de aansluiting van de kennis van aca
demici en de kennis die het bedrijfsleven 
van ze verwacht? In ieder geval hoor je het 
belgische bedrijfsleven er minder over zeu
reno 
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·... d .... Na-ervarmg, goe e ervanng r 
N a de heer van Beylen was het woord aan 
de heer Crijns. Hij is voorzitter van de di
rectie bij Pakhoed. Hij besprak de moge
lijkheden om naervaring-opleidingen te 
kunnen volgen in en buiten Nederland. 
Een naervaring-opleiding is er voor perso
nen die reeds in het bedrijfsleven werken. 
Het biedt de mogelijkheid tot bljscholing 
om zodoende de kennis up to date te hou
den. De reden waarom Pakhoed op zoek 
ging naar een naervaring-opleiding was, 
dat ze een groep van sleutelfunctionarissen 
wilden hebben die dezelfde taal, formules 
en concepten bezigden. Hiermee probeer
de het bedrijf te bereiken dat in de toe-

. komst voorstellen eenduidig worden be
oordeeld en beslissingen coherent worden 
uitgevoerd. Om die reden moest een ge
deelte van het hoog- en middenkader bijge
schoold worden. De minimale grootte van 
de groep noemde de heer Crijns 'de kriti
sche massa'. Het leek wel natuurkunde! 
Nu was er een groot aanbod van 
naervaring-opleidingen waarit een verstan
dige keuze gemaakt moest worden. Men 
kon kiezen uit kursussen, seminars en con
ferenties. Gekozen werd voor het eerste 
omdat je daar tenminste nog iets van 
opstak. Nu moest nog beslist worden wel
ke cursus. Ze werden beoordeeld op tijds
duur, de confrontatie acedemia-reallife en 
de samenstelling van de deelnemers (ho
mogeen of een melange van verschillende 
nationaliteiten, bedrijfstakken etc.). 
Pakhoed koos voor een cursus met lesperi
oden die korter waren dan een jaar. De cur
sus was zodanig opgebouwd dat relatief 
korte lesperioden werden afgewisseld met 
perioden dat men zich weer in het bedrijf 
beyond. Zo werd voorkomen dat de cursist 
vervreemde van het bedrijf. De cursus had 
een heterogene groep curs is ten en had als 
leerdoel een verbreden van het kennisge
bied en het aanleren van concepten. 
Vijfjaar nadat de cursus was afgelopen had 
iedere deelnemer promotie gemaakt, waar
van 77% binnen en 23% buiten het be
drijf. De kritische massa bleek uit 30% van 
de top 100 managers te bestaan. 
Opvallend was dat uit het verhaal van de 
heer Crijns bleek dat er voor het topmana
gement geen geschikte naervarings
opleiding bestond. Hun mogelijkheden tot 
naervaring beperkten zich tot het deelne
men aan conferenties. 
Het verhaal van de heer Crijns was dus eel! 
mooi voorbeeld van een geslaa e" 

naervarings-cursus. Jammer genoeg voor 
de nederlandse universiteiten viel de keuze 
vah Pakhoed op een . buitenlands oplei
dingsinstituut. Die was dan ook nog eens 
opgericht door het bedrijfsleven zelf. De 
verwezenlijking van het idee van de heer 
Rinnooy Kan om de Erasmusuniversiteit 
te voorzien van een 'Pakhoed denktank' en 
een 'AMRO-kennisbank' kan zo n~ weI 
even op zich laten wachten. 
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Supermens 
De hekkesluiter van de rij sprekers was de 
heer Kamp. Hij is directeur generaal per
soneelszaken bij de ABN. 
Het spreken in het openbaar ging hem niet 
zo best af. Hij haperde vaak en uh-de wat 
weg. Dit maakte goed luisteren vermoei
end. Hij probeerde de eiseo vanuit het be
drijfsleven aan academici te verduidelijken 
en ook hij probeerde tot een oplossiog van 
het probleem te komen. De eisen die door 
de heer Kamp werden gesteld kwamen in 
grote lijnen overeen met de uitkomsten uit 
het rapport dat de minister van onderwijs 
citeerde. 
Zo benadrukte hij dat academici op zich
zelf staande persoonlijkheden moesten zijn 
en over een minimum aan academisch ni
veau moesten beschikken. Wat bedoelde 
de heer Kamp hiermee ? Hi; kwam met 
een lijstje van kenmerken van een op zich-

moesten zijn. Dat dit misschien wat over
dreven was werd duidelijk toen hi; in een 
poging tot relativeren een dia van een 
schaap met vijf poten vertoonde. _ 
De eis van een minimum aan academisch 
niveau werd in andere bewoordingen ook 
al genoemd door de-heer Rinnooy Kan. 
Hi; eiste een zo groot mogelijke diepgang 
van de studie en een ruime mate van inte
lectuele betrokkenheid van de student. Dat 
het tussen die twee niet geheel koek en ei 
was blijktuit het volgende. 
Het was volgens de heer Kamp vaak moei
li;k die academicus te vinden met de juiste 
kombinatie van kwaliteiten zodat hij aan 
beide eisen voldoet. Naar zijn mening wa
ren de juiste mensen het best vertegen
woordigt in de groep van de zogenaamde 
'generalisten'. Hierover werd in de inlei
ding reeds gesproken. hieruit concludeer
de hij dat er dus meer economische en be-

Over de aankleding van een NCD·congres valt niet te klagen, de he Ie 
dag door gratis koffie, thee en fris. En dan tussen de middag een lunch, 
niet gewoon een broodje ham of kaas, maar een ruime keuze vis, vlees, 
kaasjes en wat daar onder kan. Diep onder de indruk vande overvloed 
aan eten en drinken schoven wij aan bij de heer Penne. 
De heer Penne introduceerde zichzelf met de opmerking dat het niveau 
van de dag hem teleurstelde. Onze mening over Rinnooy Kan's welspre· 
kendheid werd door hem niet gedeeld. Hij had gehoopt op concretere reo 
sultaten. Het stelde hem teleur dat de deelname van het bedrijfsleven zo 
klein was ten opzichte van die van de univerSiteiten. De heer Penne zelf 
was directeur van de firma Zwijns & co, een handelsmaatschappij. Hij 
heeft economie gestudeerd in Belgie en is na afronding van zijn stu die 
iedere vijf jaar van baan gewisseld. 
Op de vraag of zijn studie economie hem van nut was geweest antwoor· 
de hij bevestigend. Hij had echter kritiek op de academici van nu. Ze 
zouden teveel wachten op bevelen van boven en vergeten zelf initiatie· 
ven te nemen. Hem had het aan ondernemingsgeest niet ontbroken en 
dat had hem, zoals wij zelf konden zien, geen slecht gedaan. Een NCO· 
dag betekende niet een dagje un, de zaak blijft belangrijk, ook voor de 
heer Penne, want voordat de middagsessie zou beginnen, Aloest hij nog 
even zijn secretaresse bellen. 

zelf staande persoonlijkheid. Daaruit kon 
men concluderen dat de academicus over 
leiderskwaliteiten moest beschikken. Zoals 
daar zijn inzicht in menselijke verhoudin
gen, adequaat kunnen reageren en stress
bestendig zijn. 
Met een minimum aan academisch niveau 
werd bedoeld het hebben van vakkennis, 
getoonde belangstelling voor universitaire 
disciplines en het ontplooien van activitei
ten naast de studie. De activiteiten 
moesten bij voorkeur die zijn waarin hij 
blijk gafvan een bezit aan organisatietalent 
en een lief de voor het vak. Daarbijmoest 
de academicus ook in het bezit zijn van een 
'mix van bescheidenheid en zelfvertrou
wen' bij het hanleren van de aan de univer
siteit verkregen 'kennis. 
Kortom en heel scala aan kenmerken die 
allemaal in een supermens verenigd 

drijfskundige opleidingen moesten komen. 
Hij vertelde.ook datd~. ABN onderzocht of 
het niet net zo aantrekkelijk zou zijn 
HBO'ers aan te nemen in plaats van stu
denten nieuwe stij!. HBO'ers zijn goedko
per en de kennisachterstand ten opzichte 
van de huidige academici zou wei eens heel 
klein kunnen zi;n. Deze ideeen werden 
door de heer Rinnooy Kan bestreden (zie 
het voorgaande). 
Vervolgens vertelde · hi; over de beoorde
ling van academici bij ae ABN. Zij worden -, 
hier zeer intensief beoordeeld. Dat zag de 
heer Kamp als een groot' ,voordeel. De 
'goeden' kregen zo nun verdjende belo
ning en de 'slechten' konden op tijd gecor
rigeeui ,worden. Voor'beide groepen gold 
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INTERVIEW ... 

'Een accountant is een lIlanager' 
, -

De ervaringen van een accountant in 
op/eiding 
Het accountancyberoep is de laatste jaren sterk gestegen in populariteit, ze
ker bij de economie studenten. De llccountantskantoren voeren ook een. 
campagne om juist economen aan te trekken, zie de vele oproepen in dIver
se bladen om te komen solliciteren. De kantoren hebben een tekort aan be
drijfseconomen en er is dan ook geen werkioosheid onder accounancystu
denten. Maar wat -doet een accountant nu de hele dag en wat doe je als net 
afgestudeerde econoom bij en accountantskantoor. Hoe werkt de sollicitatie
procedure en aan welke eisen moet je voldoen. Een gesprek met Gerrit van 
Elburg, een afgestudeerd econoom werkzaam bij Klynveld Kraaijenhof en 
Co. 

Gerrit van Elburg is na zijn middelbare 
school economie gaan studeren, maar heeft 
ook met de gedachte gespeeld om de 
HEAO te gaan doen ofbij de belasting
dienst te gaan werken op het niveau van 
adjunct-accountant. Bij deze functie ga je 
twee dagen naar school en werk je drie da
gen. In 1980 schreefhij zich in bij de UvA. 
In 1984 had hij zijn kandidaats en maakte 
hij een planning voor de volgende twee 
jaar, welke vakken hij nog moest halen om 
in 1986 af te studeren. Hij koos bij zijn af
studeerrichtiilg de accountancy, 
Wat trok je zo aan bij deze aJstudeerrichting? 
'Je hebt voor mij grofWeg drie afstudeer
richtingen in de economie. Dat is op de 
eerste plaats de macro/microrichting, maar 
deze richting leek me te theoretisch en viel 
dus af. De tweede richting is de informati
carichting, dit was voor mij een te specia
listische richting. Dan hou je de bedrijfse
conomische richting over. Deze verdeel ik 
in een aantal richtingen, bijvoorbeeld de 
marketing-, de organisatie- en de accoun
tancyrichting. Door de accountancy krijg 
je een hele goede basis om eigenlijk alles te 
gaan doen. Ie leen cijfers van een bedrijf 
op een snelle manier te doorgronden en zoo 
doende kan je sne! zien waar de knelpun
ten liggen en wat je eraan moet doen. Het 
gaat misschien wat ver om te zeggen dat je 
voor elke functie accountant geweest moet 
zijn, maar soms krijg ik het gevoel wel.' 
Je bent in september 1986 aJgestudeerd, /agen 
de banen voor het oprapen toen je klaar was? 
'Ik ben begonnen met het volgen van ~e 

AIESEC-dagen. De eerste dag is een k ' ; 
nismakig met diverse bedrijven. ~ . 
Ik wilde in de accountancy gaan werken. Ie 
kan 'dit doen bij de overheid, bij de grote 
be'drijven of de accountancykantoren. De
ze laatsten kan je weer onderverdelen in 
nederlandse en internationale kantoren. 
Het verschil tussen de internationale en de 
nederlandse kantoren is dat de internatio
nale kantoren kleiner zijn, vaak Uj.n er 
meer hoger opgeleide personen 
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(HEAO,drs) en de aanpak is meer gestan
dariseerd met speciale standaard software 
pakketten. De Nederlandse kantoren heb
ben een gevarieerder klantenpakket, min
der reistijd naar de kantoren en meer ruim
te voor opleidingen. Deze keuze heb ik ge
maakt bij de derde AIESEC-dag. De twee
de heb ik overgeslagen, want dit is ~en sol
licitatiebrievendag en dat is bij accountan
cy niet nodig, daar kun je het telefonisch 
afdoen. Ik heb tijdens de derde dag gespro
ken met diverse accountantskantoren en 
KKC vroeg ofze een uitnodiging mochten 
sturen voor een vervolggesprek. Die keuze 
van welk kantoor ging op basis van mijn 
gevoel. Uiteindelijk kan de snelheid van de 
postbeantwoording en de correctheid van 
de brieven de doors lag geven. Bij KKC 
sprak mij voora..l de professionele aanpak 
aan'. 

Je bent lin van de 'Dele sollicitanten, waar let
ten ze op bij de selectieprocedure? 
'Een accountantskantoor maakt een plan
ning op jaarbasis. We hebben ieder jaar 
bijvoorbeeld 20 economen, 40 HEAO'ers 
en 80 VWO'ers nodig. Iedereen mag 
langskomen voor een gesprek. Verloopt 
het gesprek goed dan voIgt er een vervolg
gesprek, maar iedere sollicitant staat op 
zich. Er zijn bepaalde vaste normen waar 
mensen aan moeten voldoen en iedere 501-

licitant wordt op basis van die normen ge
selecteerd. Op het moment dat je voldoet 
aan het profiel wat zij van een econoom 
verwachten, kun je binnen komen. Dat be
tekent dat het 'streefgetal van bijvoorbeeld 
20 economen het ene jaar wei en het ande
re jaar niet gehaald wordt. 

Mijn idee wat nou die selectiecriteria zijn 
waaraan je moet voldoen is het volgende. 
Iedereen die economie gestudeerd heeft, 
heeft de capaciteiten om accountant te 
worden en zou dus bij een accountantskan
toor kunnen gaan werken. Intelligentie en 
hoge cijfers is.allemaal heel mooi, maar dat 
is niet het eerste waar men op let. Ze selec
teren meer op basis van je instelling, je 
mentaliteit.lk weet dat dit een gevaarlijke 
uitspraak is, maar dat gevoel is bij mi; blij
yen hangen. Weten wat ;e wilt, begrijpen 
wat het vak...i.nhoudLen een instelling van 
een doorzetter. Ze hebben net )() lief ie
mand die met moeite afgestudeerd is, als , 
iemand die fluitend afgestudeerd is, want 
degene met moeite heeft al laten zien dat 
hi;/zij een doorzetter is. Ie moet daarnaast 
ook andere dingen buiten je studie gedaan 
hebben, bi;voorbeeld in een bestuur zit
ten, anders ben je een te eenzijdig figuur 
en ben je ook niet 'vennoottabel'. Een mis
vatting die ik uit de weg wil ruimen is die 
van dat een accountant aileen maar contrOo 
leen, meer dan 50% van zijn tijd besteedt 
hij aan managementtakeil. Een accountant 
is een manager van mensen en geen mana
ger VeIl machines of wat dan ook. Daarom 
moet je goede sociale vaardigheden hebberi 



en je moet blijk geven van een bredere in
teresse dan de accountancy.' 
Hoe is de,.aansluiting tussen theorie en prak
tijk? Weet je veel? 
'N ou dat va It wei tegen. Het is iets totaal 
anders dan je gewerid bent. Het duurt wel 
even voordat je die omschakeling te pak
ken hebt. Ais je binnenkomt bij een ac
countantskantoor ben je assistent en vorm 
je de basis. Jij voert de controle uit en be
kijkt of de lonen die op de W en V staan 
ook werkelijk als loon zijn uitbetaald en of 
hie rover genoeg sodale premies zijn afge
dragen. Je moet zorgen dat je dat kan laten 
weten aan de controleleider. In plaats van 
een uittreksel van een boek voor jezelf ma
,ken, moet je nu leren een verslag te rna ken 
van je controle, waaruit snel en begrijpe
lijk va It op te maken wat er aan de hand is. 
Je schrijft niets voor jezelf, maar je schrijft 
altijd voor anderen. Dat is dus een heel an
dere denkwijze. Je kunt het pas goed nadat 
je het een aantal keren fout gedaan hebt. 
Het moeilijke met economen is dat ze zich 
een vrij aardig oordeel kunnen vormen 
over bedrijven, maar dat ze de wijze 
waarop dit cijfermateriaal aan de hand van 
djfermateriaal gevormd moet worden, de 
vast legging, vaak missen. Je kan je dus een 
oordeel vormen, maar je weet niet op 
grond van wat. Deze aansluiting tussen ba
sis en oordeel komt pas na anderhalf jaar. 
Je moet binnen anderhalf jaar tijd komen 
op het practische niveau van hoofdas
sistent.' 

vervolg 'Het NCD Congres' 
dat ze nu sneller tot de bearijfscultuur 
doordrongen. Ofhet hier een educatiefbe
leid betreft of e'en keiharde selectieproce
dure blijft echter de vraag. 
Het wordt saai maar het is dan ook erg voor 
de hand liggend, ook de heer Kamp zag in 
sarnenwerking de oplossing. Hij stelde 
voor docenten aan het h9ger onderwijs 
mee te laten draaien in de bedrijven. Het 
omgekeerde van wat de heren 'Deetman en 
Rinnooy Kan voorstelden. Doel is dat de 
'stagaire's' kennis nemen van de select ie
criteria in het bedrijfsleven. Het onderwijs 
kunnen zij hier later dan aan aanpassen. 
Duidelijk was echter dat als het beschikken 
over retorische vaardigheid een van de ver
eisten zou zijn, de heer Kamp als eerste 
zou afvallen. 

Panel 
Zoals bij elk congr.es over welk onderwerp 
dan ook, was aan het eind van de dag ' ., , 
paneldiscussie gepland. Het probleern oiet ' 
deze discussies is dat iedereen -of bijna 
ied~reen- naar huis of elders wil en dat er 
weinig vuurwerk is. 
De voorzitter Twijnstra -buitengewoo 
hoogleraar bedrijfsorganisatie van de VU
maakte van te voren duidelijk dat het panel 
~'erboden was onderJing te dicussieren, de 
discussie moest vooral met de zaal ptaats
vinden. V oor de pauze was gevraagd of de 
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War moet ik me voorstellen blj' de eerste 
werkdag? 
'Je moet een accountantskantoor zien als 
een fabriek. Er worden ieder jaar een groot 
aantal mensen aangenomen. De hele orga
nisatie is er dan ook op ingespeeld om 
nieuwe rnensen op te vangen. Bij KKC 
probeert men de mensen per 1 september 
in dienst te krijgen en er is op 1 september 
dan ook een algemene introductiedag. Op 
2 september is dan je eerste werkdag. Je 
krijgt een begeleider toegewezen. De taak 
van de begeleider is je op te vangen, weg
wijs te maken en in te plannen. Het echte 
werk komt pas als je meegaat naar de klant. 
Je wordt dan voorgesteld door de controle
leider aan de klant, zodat die weet wie er de 
komende weken rondloopt en controle
werkzaamheden verricht. De controlelei
der vertelt jt' vervolgens wat een bedrijf 
doet, specifieke dingen, aantal perso
neelsleden, hoe de controle in elkaar steekt 
en geeft zo een globaal beeld van het be
drijf. Daarna vertelt hij wat hij verwacht 
van jou in de komende periode, bijvoor
beeld controle van de kosten. Hij vertelt 
ook hoe dat moet gaan gebeuren en daarna 
kim je aan de slag. In het begin is een con
lfolelei.ier ,,; een ervaren assistent daarbij 
aanwezig, zodat je alles kunt vragen. Door 
te vragen en fouten te rnaken leer je hoe het 
moet.' 
Je werkt nu blj'na een half jaar bij KK C. 
Waar bestaan je dagelijkse werkzaamheden 
nu uit? 

'Ik ben nu hoofdassistent en omdat ik net 
begonnen ben moet ik veel ervaring op
doen. Ik ben momenteel nog bezig onder 
het niveau van hoofdassistent. Ik moet nu 
de basis der controletechnieken onder de 
knie krijgen, dat is niet het interessantste 
werk, maar toch is dat erg belangrijk, want 
je moet later als accountant aan je assisten
ten kunnen uitleggen wat ze moeten doen 
en je moet die assistenten ook kunnen be
oordelen. J e moet dan weten wat de basis
vaardigheden zijn en hoe ze moeten wor
den uitgevoerd.' 

'Ik ben op 1 september begonnen bij 
, KKC. J e komt binnen op het niveau van 
hoofdassistent. Daaronder zitten senioras
sistenten en juniorassistenten. Na ander
half jaar en het tentamen Administratieve 
Organisatie (A.O.) wordt je controleleider. 
Als je daarna register acountant bent ge
worden ( een theoretisch opleiding) kan je, 
totaal 31/z jaar na het in dienst treden, de 
functie van accountant krijgen. Dan kan je 
3 jaar later accountant-medewerker wor
den en weer 5 jaar later vennoot. Over 5 
jaar ga ik voor mezelf de balans opmaken. 
Wil ik tot m'n 65ste blijven of wil ik wat 
anders? Maar voorlopig heb ik het hier nog 
naar mijn zin!' 

Koos Boering 

inensen die aan de andere kant van het po- onderwijs en wetenschappen sprak. Hij zei 
dium zaten, zo vriendelijk zouden willen dat het kleuteronderwijs aanmerkelijk 
zijn vragen alvast in te sturen, dat resul- duurder was dan het wetenschappelijk on-
teerde in een vra\lg per panellid. Bij het derwijs. Dat we ons daarom niet moesten 
stellen en. beaIitw~rd~n van de vragen beklagen over het feit datkleuter zo duur 
tochtte het van de ope.n~qeuren. waren, maar dat we ons zorgen moesten 
Het meest interessante vlm~' bet panel was maken dat we zo weinig aan dat weten-
de manier waarop de verschillende heren - ~happelijk onderwijs uitgaven. Laten we 
ge.en .... dames in de cluS<~~l'l aan het pu- ,,0 ' flopen dat aileen ~ini~~!!I Deetman's neus 
bhek. pr~senteerden. Elk van de deelne- ' verstoRt was.en met Zl]n oren. 
mers had twe·e minutende tiid om een stel- Ondanks de vele tegenstellingen zijn beide 
ling t~ qeponeren, waaruit hun indruk van partijen ervan overtuigd dat samenwer-
de dag ot:.~et onderwerp zich liet zien. Om king de oplossing is. Hierbij denkt men 
en omkwam er iernand uit _het bedrijfsle- aan overleg enwederzijdse integratie, dat 
ven,en 'iemand vande universiteit aan het wil zeggen dat behalve student en ook we-
woord. . , ' tenschappei~k medewerkers en hooglera-
De heer Van Gils 'wlts door deze dag in ver- ren, kennis vergaren in het bedrijfsleven 
warring geraakt; hi) wist niet meer wat de en dat vaker praktijkmensen worden be-
esentie of identiteit van de universiteit trokken bij het onderwijs aan de universi-
was. Volgens zijn !1lening zou er eeii verar- teit. 
ming optreden als' de nadruk zou komen te 
Jiggen op het klaarstomen van achttien- en 
negentienjarigen voor het bedrijfsleven. 
,Het overdragen van een historisch gevoel 
en cultun:le waardeQ is , zeker zo belang-
rijk. De heer Prins had het over de kosten 
van een student; nu kost een student, van-
wege de tweefasenstructuur, bijna de helft 
minder dan vijf jaar terug toen deze veran
dering werd doorgevoerd. 
Een aardige oPlllerking'kwam van de heer 
In't Veld die namens het ministerie van 

• 
Pieter van der Meche en 

Marleen Janssen GToesbeek 
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VAN DIEN ~CO* 
TREEDT GRAAG 

IN CONTACf MET 
AMBITIEUZE 

BIJNA 
AFGESTUDEERDE 
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BEDRIJFS-
ECONOMENMN 

Van Dien-1iCo AccountantS 
Schriftelijke soUidtaties te richten aan 
Van Dien + Co Accountants, I.a.v. 
de heer R.H. van Ede, Hoofd Personeelszaken, 
Fizeaustraat 2, 1097 SC Amsterdam, tel. 020-5686610. 

/ 'Van Dien + Co Accountants maal<t deel uit van de Van Dien groep en is lid van Deloitte Haskins & Sells International. Een organisalie met 26.000 medewerkers in 
, 71landen. • 

A1kmaar A1mere Amsterdam Amhem-Velp Breda Eindhoven Enschede Gouda 's-Gravenhage-Rijswijk Groningen-Haren Haarlem 's-Hertogenbosch Hoogeveen 
Leeuwarden Lelystad Lochem Maastricht Roosendaal Rotterdam Tilburg Utrecht Venlo Zaandam Zwolle WiUemstad (Cur~o) Oranjestad (Aruba) Philipsburg 
(SI. Maarten) 



Naam: drs A.T. 
Opleiding: academisch (economie) 
Studieduur: 5.5 jaar 
Studiekosten: 111.500,00 (excl.woonlasten) 
Praktische ervaring: ???? 

A.T. werd klaargestoomd als theoreticus maar heeft praktisch te weinig 
geleerd. Opereren in het strakke keurslijf van de Twee Fasen Structuur 
betekent weinig ruimte voor studenten om in de werkpraktijk van econo
men te kijken. Stages of werkopdrachten worden zelden of nooit beloond 
met studiepunten. Studievertraging zal dan ook snel het gevolg zijn. 
De NOBAS wi! hier iets aan doen. In ons onlangs verschenen Stagerap
port (verkrijgbaar op de NOBAS-kamer) worden hier een aantal oplossin
gen gepresenteerd. Centraal hierbij staat dat voor een kwalitatief goede 
stage beloning in studie~unten mogelijk moet zijn. Om onder andere dit 
te realiseren hebben wij bij de komende Faculteitsraadverkiezingen jul-
lie steun nodig. ' -: 

..... 
" 

... 
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UNILEVER SUMMER COURSE 
VOOR DOCTORAAL STUDENTEN (AFSTUDEREND). 
29 jUNI TOT EN MET 3 JULI 1987 

FLINKE pAS [ 

r1 
/ 

'n Inspirerend kijkje achter de schermen van het bedrijfsleven. Mensen uit de praktijk belichten onderwerpen 
a1s Financien en Economie - Marketing - Reclame - Research - Produktie - enz. 

Plaats van handeJing: Rotterdam (Unilever-hoofdkantoor) en Unilevervestigiilgen elders in Nederland. 
Huisvesting: Hotelaccommodatie in Rotterdam. 
Inschrijving: , lieren voor I mei a.s. opsturen naar Nederlandse Unilever Bedrijven B\!:, Unilever 

SUmmer Course, Sectie Management Development, Postbus 7(IJ, 3000 OK Rotterdam. 
AanraJ plaatsen: M.oomaal 30. BiJ overtekening voigt evenredige verdeling over de universiteiten en 

studierichtingen. 
Inschrijfgeld: f75,-. Te voldoen na acceptatie van inschrijving. 
AIle inlichringen: Aigemene Personeelszaken Nederland, telefoon 010 -464 42 44. 

-[U]J UNJLEVER 
'N WERELDVAN MOGEUJKHEDEN 



27 april tot en met 12 mei: verk"iezingen voor 
FACU L TEITSRAAD EN UN IVERSITEITSRAAD ... 

., 

.... 

" " -

- goed onderwijs 
- een centrale bibliotheek 
- keuze tussen intensief onder-
wijs (kleine groepen) en exten
sief onderwijs (zelfstudie) 

- gelijke kansen voor iedereen 

Lees voor verdere informatie ons verkiezingsprogramma!! 

AGE Jodenbreestraat 23, kamer 2163, telefoon 525.4122 
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"JE CARRIERE GAAT ZO HOOG 
ALS HET NIVEAU VAN JE TEGENSPELERS." 

"Het niveau van degene die aan jouw advies gehoor geeft. 
zegt veel over de kwaliteit van dat advies. Ous vanzelf
sprekend wordt je eigen niveau afgemeten naar het niVtlau 
van de tegenspelers waarmee men je ziet werken. 
Oat geldt in de marketingwereld. in de overheidssfeer en 
evenzeer in de accountancy. 
Wat OOt betreft kom je als bedrijfseconoom bij KMG KJyn
veld Kraayenhof & Co. goed terecht. Je werl<t daar in een 
bedrijf met hoog-gekwalificeerde mensen. en je wordt er 
geconfro"teerd met werk en relaties waar je veel van kun! 
leren. 
Accountancy is bij KKC niet aileen jaarrekeningcontrole; de 
opdrachtgevers van KKC vragen meer. Een goed door
wrocht advies. en een creatieve benadering van de 
bedrijfseconomische gegevens bijvoorbeeld. 
Kijk. dat vind ik nou zo boeiend aan de accountancy: dat je 
samen met de client problemen oplos!. en samen commer
ciiile kansen creeert: 

Snelle carriltre-ontwikkeling door integratie van 
theorie en praktijk 
KMG Klynveld Kraayenhof & Co .. Nederlands grootste 
accountantskantoor. werl<t voor tal van nationaal en inter
nationaal opererende bedrijv\'ln. 
lowel de omvang van de organisatie als het werl<terrein 
maken KKC uitzonderhjk aantrekkelijk voor afgestudeerde 
bedrijfseconomen di,e door willen in de accountancy. 
In Nederland werken aan gevarieerde opdrachten bij grote. 
middelgrote en kleine bedrijven. stichtingen en overheids
instellingen zo'n 2000 personeelsleden bij 25 kantoren. 
Binnen KMG Klynveld Main Goerdeler wordt internationaal 
samengewerl<t in 70 landen. 
Economen die bij KKC hun loopbaan starten. werken op 
hoog professioneel niveau met afwisseling in het werk. Oit 
draagt er toe bij dat men bij KKC zeer snel carriere kan 
maken. Overigens zijn er voor belangstellenden ook 
mogelijkheden buiten de accountancy pur sang. 
KKC werl<t nauw samen met KMG KJynveld Bosboom 
Hegener Organisatie-adviseurs en met Meijburg & Co. 
belastingadviseurs. 
Door het samen aan opdrachten werken met deze organi
saties wordt de kennis verbreed. Ook is het mogelijk in het 
advieswerk en de EOP-auditing stage te lopen. 

Toekomst en succes 
Om na uw doctoraal uw loopbaan uit te bouwen tot een 
succes is het van belang dat u de juiste beslisSing neemt. 
Oat kan aileen dan als u goed ge'informeerd ben! over aile 
mogelijkheden. 
Wij nodigen u uit om v66r uw afstuderen een afspraak te 
maken voor een orienterend gesprek. Vergelijk uw en onze 
mogelijkheden. 
Bel voor een afspraak Louis Chr. Dell. telefoon 020-
5461238 of schrijf naar KMG Klynveld Kraayeooof & Co., . 
Afdeling Personeelszaken. Prinses Irenestraat 59. 
1077 WV Amsterdam. 

JOl4GJKlynveld Kraayenhof & CO. 
Accountants 

Kantoren In Nederland 
Amsterdam, Atkmaar. Almers. Amersfoon, Apeldoorn, Arnhem. Breda. 
Deventer, Doetrnchem. Dordrecht. Dr~chten , Eindhoven, 's-Gravenhage. 
Groningen. Haar1em. Heerlen, Hengelo. 's-Hertogenbosch. Heern, 
Leauwarden. Middelburg. Nijmegen, Rotterdam. Utrecht en Zwolle. 



ONDERWIJS 

Micro-econornie 2, 
overschrijven Inaar weer! 
Micro-economie 2 is een verplicht doctoraal yak waar de meeste studenten 
over struikelen. In onze serle 'colleges' een verslag van een hoorcollege en 
een werkgroep. 
In eerste instantie waren de hoorcolleges gepland op dinsdagmiddag van 
12.15-14.00u. in 1174. Maar door de overweldigende belangstelling leek het 
Prof. Dr. J. Hartog beter het college op te splitsen in twee hoorcolleges. Dit 
was ook nodig want in de eerste week zaten de studenten in de ramen en op 
de grond. 

Ik volg het hoorcollege op dinsdagmiddag 
24 februari van 14.15-16.00u. Er zijn pak 
weg 40 mensen. Over het algemeen wordt 
het eerste college drukker bezocht omdat 
het aansluit met het programma van de 
ochtend. 
Prof. Dr. Hartog maakt gebruik van de mi
crofoon en het valt mij op dat deze niet 
piept. De professor is goed te verstaan en 
beheerst ook nog de kunst van het doceren 
(niet voor iedereen weggelegd, zo is mijn 
ervaring). In het eerste uur wordt een dui
delijk verhaal verteld met behulp van de 
'overhead projector' en af en toe het bordo 
Dit is goed leesbaar en iedereen krijgt ge
noeg tijd het belangrijkste over te schrij
yen, en dat is geen overbodige luxe. Het 

Belderok 

verhaal voigt de lijn van de syllabus en de 
stof is erg taai metveel wiskundige verge
lijkingen die een ondergrond bieden voor 
de economische theorie. 
Er worden nu vier syllabi gebruikt die het 
boek 'Microeconomics' van Gjavelle & 
Rees vervangen. En als ik de verhalen mag 
geloven was dat boek een versc~rikking. 
Mw. Drs. H .A. Pott-Buter die de werkcol
leges op maandag geeft is niet erg te spre
ken over de syllabi. Ze bekritiseert met na
me de notatie van de wiskundige vergelij
kingen. Ook deze werkgroep wordt druk 
bezocht. Op het hoorcollege worden vra
gen uitgedeeld op losse stencils en deze 
worden behandeld in de werkgroep. Hier
bij komt de 'overhead projector' weer in 
hH spel; overschrijven maar! Deze school-

se wijze van college geven brengt in ieder 
geval een rustige sfeer. Er is geen tijd om 
iets tegen je buurmanlvrouw te zeggen 
want dan mis je de uitwerking van opgave 
X. Al met al geen boeiend college. 
Misschien is het een goed idee voor de 
Vakgroep Micro-economie, zelf een sylla
bus samen te stellen met alle aantekenin
gen en uitwerkingen die nu aan de studen
ten worden opgediend. Er komt dan mis
schien ruimte om meer boeiends te vertel
len. 

In ieder geval hoop ik dat iedereen het ten
tamen van 20 maart gehaald heeft. 

Liset van Doorn. 

COLUMN 

TroInpetten 
zweefden we op de muziek. Schitterend die klagende gitaren 
en die rustgevende drums. Die plaat~ ruikt nog -naar olijfolie. 
- Na een requiem zet ik altijd Vivaldi op. Dan kom ik van een 
prettig droeve stemming in een ingeh,ouden blije bui, dan ga 
ik weer iets doen, iets ondernemen. V ooral zondag is een pri
ma requiem-Vivaldi-dag. Wat zei je nu? Griekenland? Dat was 
helemaal niet in Griekenland. 

- Weet je wat ik het mooiste vindt van deze elpee? 
- Nee 
- Steeds even dat 'hip hip' er tussendoor. Heel bescheiden ei-
genlijk maar toch ondeugend en een duidelijk onderdeel van 
het nummer. Wacht, ik zoek het even op. 
- Ik heb een passie voor tromp etten, vooral voor meerdere te
gelijk. Dan hoor je zo' nummer dat rustig begint maar 
waaraan je merkt dat er nog heel wat gaat komen. En opeens 
komen daar de tromp etten, met z'n drieen of vieren tegelijk, 

- tatara! Fantastisch. 
- Dit is trouwens ook goed. Even inhoud9!!; en dan net iets la-
ter beginnen dan je verwacht. Nee zie je,)bll ben ik toch te 
vroeg. Het is verdomd moeilijk. 
- Massale koren, dat vindt ik iets geweldigs. Daar krijg je zo'n 
heersend gevoel van, go4.~elijk zou ik haast zeggen. Daarbij 
bij vergeleken is alles triviaal. Zo moet het bedoeld zijn. 
- Luister zo meteen komt het. Ja, papadadapapa hip hip, hoor -
je het? Hip hip. Zo vanzelfsprekend he, daar is ie weer, hip 
hip. 
- Van een requiem wordt ik altijd zo fundamenteel. Dan zak ik 
helemaal weg in een prettig droeve stemming.. 
- Dat is ook historisch! Weer je nog in Griekenland? Nachten 
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- Ja zeker weI. Zomer '72. 
- N~e nee, dat was Portugal, ik weet hetzeker. Ik kan me nog 
hennneren dat we Portugese wijn dronken, dus dat moet Por
tugal geweest zijn. 
- Ach kom op, in '74 waren we in Portugal, dat-was met die 
dikke Franse jongen en toen we die lama tegenkwamen. In 
Griekenland kwamen we die Noorse snelwandelaar tegen en -
hebben we bedorven kip gegeten. -
- Stil es. Moet je dit eens horen. 
- Wat dan? Ik hoor niks. 
- Nou luister dan! 
- Zit je me nou in de maling te nemen? _ 
- Nee, beslist niet. Luister dan. 
- Maar ik hoor echt niets. 
- Precies, dat bedoel ik nou. • 

-- Belderok 
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RAADSAAM 
Hierbij mijn laatste raadsaam. Per 31 maart treed ik af als 
student-lid van het faculteitsbestuur. Ik word opgevolgd door 
Dick Riiger. Dick was voor de NOBAS lid van de faculteits
raad. Naast de benoeming van mijn opvolger werden er nog 
andere onderwerpen besproken in de reguliere-faculteitsraad
vergadering van 2 maart. Maar alvorens ik daarover bericht 
wil ik nog verslag doen van twee extra raadsvergaderingen van 
9 en 20 februari. 
Extra faculteitsraden 
In de vorige Raadsaam heb ik getracht uiteen te zetten hoe de 
problemen over het toekomstig formatie-perspektief (lees: het 
toekomstig aantal arbeidsplaatsen aan onze faculteit) zijn ont
staan. Op 9 februari he eft de faculteitsraad een extra vergade
ring gehouden waarin unaniem een motie is aangenomen. In 
deze motie werd de faculteitsgemeenschap opgeroepen om het 
onderwijs en het onderzoek te staken op het moment dat . 
vaststaat dat de faculteit een daling krijgt in het aantal weten
schappelijke personeelsleden. Met deze motie in de hand is 
het faculteitsbestuur naar het College van Bestuur gestapt en 
heeft een voorstel gedaan. Het College~lid Poppe moest hiero
ver nadenken en zou ons na twee weken zijn standpunt geven. 
In de extra raadsvergadering van 20 februari gingen de leden 
van de raad akkoord met het voorstel van het faculteitsbestuur 
om de uitslag van dit overleg af te wachten alvorens tot een 
staking over te gaan. 
WeI sprak de raad als zijn mening uit dat het maximaal aantal 
eerstejaars 560 blijft, mits er extra formatieplaatsen geleverd 
worden. Hiertoe bleek de heer Poppe bereid, zij het dat deze 
extra docenten alleen maar onderwijs mogen geven. Per 30 ex
tra student en zou er dan I extra docent voor 2 jaar geleverd 
worden.ln de faculteitsraadvergadering van 2 maart bleek dat 
de raad het principieel onaanvaardbaar vindt dat onderwijs en 
onderzoek van alkaar losgekoppeld worden. De raad vraagt on
geveer 1 extra docent op 20 studenten. Een bijkomend argu
ment hiervoor is dat de arbeidsmarkt voor economen zodanig 
is dat er niemand te krijgen is voor alleen onderwijs-taken. Dit 
onderwerp zal vervolgd worden. 
Nieuwe hoogleraren 
De dekaan dee Ide de raad mee dat het College van Bestuur 
twee 'deeltijd-hoogleraren' aan onze faculteit heeft benoemd. 
Het betrof twee vacatures waarover de faculteitsraad geadvi
seerd had. 
De vakature Hendriks (Bouweconomie) zal na vijf jaar bezet 
worden door prof. Kruijt. Prof. Kruijt is op dit moment al 
hoogleraar ruimtelijke economie in Nijmegen en hoofd van 
het Bureau Economisch Onderzoek van de gemeente Amster
dam. Deze vakature heeft zo lang opengestaan omdat onze fa
culteit gezamenlijk met de Technische Universiteiten Delft en 
Eindhoven een hoogleraar zou benoemen. Er onstond echter 
veel vertraging door bezuinigingen (m.n. in Eindhoven) en on
enigheid over de meest geschikte kandidaat (Delft vs. Amster
dam). Uiteindelijk heeft Amsterdam besloten prof. Kruijt te 
benoemen en de Delftse hoogleraar te zijner tijd een medebe
noeming bij ons te geven. Deze medebenoeming zou alleen 
symbolisch zijn om de bestaande samenwerkingsovereenkomst 
tussen Amsterdam, Delft en Eindhoven- m te geven. 
De tweede hoogleraarsbenoeming betror de vakature van Stuij
venberg (Economische Geschiedenis) en bestond sinds 1984. 
De heer Noordegraaf zal binnenkort zijn in trek nemen in het 
laatste 'buitengewest' van de facuIteit aan de Herengracht. Dit 
is niet zo'n grote verhuizing voor de heer Noordegraaf want 
hij was medewerker bij de vakgroep Economische en Socia Ie 
Geschiedenis van de Letterenfaculteit en werkte zodoende in 
herP.C. Hooft-huis. 
Bul-uitreiking . • 
Naar aanleiding van een verzoek van de NOBAS zal de 
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doktoraal-examencommisssie gevraagd worden de bul
uitreiking te veranderen. Op dit moment vindt deze eens pet 
maand plaats in de facultaire borrelruimte (met kunst
openhaard) op de vierde verdieping. Buiten het feit dat velen 
deze ruimte niet sfeervol genoeg vinden voor de uitreiking, ko
men er ook vee I opmerkingen over de onpersoonlijkheid van 
de ceremonie. Een verdediging voor deze onpersoonlijkheid is 
dat er zoveel studenten zijn die maandelijks hun doktoraal
diploma moeten krijgen. De student en suggereerden nu om de 
scriptiebegeleider te betrekken bij de uitreiking van het diplo
ma. Dit gebeurt ook bij massale studies zoals rechten. Het fa
culteitsbestuur zal er bij deOdoktoraal-examencommissie op 
aandringen de ceremonie een persoonlijker karakter te geven. 
Studieruimte-openstelling 
In de faculteitsraad van december j.1. was er door studenten 
gevraagd of het mogelijk is dat de studieruimte bij de biblio
theek Micro/Macro/ismog geopend is als de bibliotheek geslo
ten is. Het komt namelijk voor dat bij onverwachte afwezig
heid van de bibliothecaresse de studieruimte ook dicht is. En
kele jaren geleden is er o.a. een afscheiding geplaatst tussen de 
bibliotheek en studieruimte om deze laatste niet te hoeven af
sluiten indien de bibliotheek onbeheerd is. In de praktijk 
bleek echter dat er enige alpinisten onder ons zijn met als hob
by: economie boeken verzamelen. Desondanks zal er wederom 
geprobeerd worden de studieruimte bij afwezigheid van toe
zicht open te stellen. Zonder nu meteen een pleidooi te willen 
houden voor burgerwachten zou ik toch aan iedereen willen 
vragen al te enthousiaste alpinisten te vragen de boeken die ze 
lenen ook te registeren. 
Aantal tentamens 
In de vorige raadsaam heb ik het probleem van het wegblijven 
van tentamens en het onvoldoende voorbereid verschijnen uit
eengezet. Een van de gesuggereerde oplossingen is het aantal 
malen dat een yak per jaar wordt getentamineerd terug te 
brengen van vier naar drie. Het aantal tentamenronden zou 
wel op vier gehandhaafd moeten blijven. De onderwijscom
missie heeft zich over dit voorstel gebogen en is met een ver
deeld advies gekomen. De docent-leden waren niet gelukkig 
met deze oplossing maar achtten gezien de werkdruk van de 
medewerlrprs de oplossing aanvaardbaar. De studenten (AGE 
en NOBAS) meenden dat door deze voorgestelde reduktie de 
studievooruitgang zou worden belemmerd. Het faculteits
bestuur was van mening dat de reduktie onvennijdelijk was 
mits er minimaal eeri tentamenkansaangeboden wordt onmid
dellijk na het college en de september-ronde wordt gehand-
haafd. . 
In de faculteitsraad bleek de tegenstelling tussen studenten en 
docenten weer op te gaan. Dankzij de steun van drs. Maria 
Brouwer voor het studentenstandpunt werd de voorgestelde 
reduktie verworpen. De oplossing \roor hetwegblijven bij ten
tamens moet nu ergens anders vandaan komen. Over het in
voeren van mogelijke sankties wordt juridisch advies ingewon
nen. De AG:E steIt nog voor om ook een wiskundiglstatistisch 
advies in te -winnen over de mogeIijkheid van het geven van 
een betrouwbare schatting van het aantal tentamen
deelnemers. 

Bedankje 
Tot zover mijn laatste raadsaam. Ik wil van -deze ruimte ge
bruik maken om iedereen te bedanken voor de steun en de sa
menwerking die ik de afgelopen jaren heb gehad bij mijn 
werkzaamheden als faculteitsraadiid en studentbestuurslid. 
Vooral de studentenfrakties AktieGroep Economen en de NO
BAS zijn een belangrijke steun geweest vOor de nodige nIg
gesteun en inspiratie. Danhij de goede samenwerking heb ik 
het ook nog een prettige tijd gevonden. 
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V~~r postdoctorale: stu~~nten 
accountancy hebben wg een 
zeer infonnatief boekje 
geschreven 

Openhartlg 
Het boekje gaat o.a. in op uw 
carriere als drs/a.s. register
accountant. Het doet dat nlet 
in vrijblgvende. algemene 
termen. neen het geeft exacte 
voorlichting. Dus vertelt het ook 
over zaken die u in het begin 
kunnen tegenvallen. 
Met een zelfde openhartigheid 
schrijven wti over onze motie
ven btl het aantrekken van 
jonge academici en geeft de 

voorzitter van de Raad van 
Bestuur een onverbloemd oor
deel over onze Maatschap en 
haar toekomst. 

Interesse? 
U kunt deze brochure Schrif
teltik of telefonisch bestellen. 
Antwoordnummer 11 . 
3720VB Bilthoven. 
Tel. 030-790844. Vraagt u 
naar mevrouw Kluiters? 

rym. Oijker enlli9mbos JHilP RegisteraccQuntants . .. 
Behorende tot de 

BIDYDijker Groep 


